

## **ABSTRAK**

IBRAHIM , NIM 297 PTA 71, HUBUNGAN PEMBELAJARAN BIDANG STUDI AL ISLAM DAN BIDANG STUDI KEMUHAMMADIYAHAN DENGAN AKHLAK SISWA SMA MUHAMMADIYAH KOTA MEDAN. Tesis Pascasarjana IAIN SU Medan, 2011.

Penelitian ini bertujuan untuk mengetahui hubungan pembelajaran Al-Islam dan Kemuhammadiyahan dengan akhlak siswa SMA Muhammadiyah di Kota Medan. Populasi penelitian ini mengikuti kegiatan belajar mengajar selama dua tahun. Penentuan jumlah sampel menggunakan tabel Krejcie Morgan, sehingga didapat jumlah sampel sebanyak 133 orang. Instrumen yang digunakan untuk mengumpulkan data penelitian ini kuesioner tertutup berbentuk skala likert. Angket disusun berdasarkan indikator variabel dan diperiksakan kepada pembimbing tesis, selanjutnya diujicobakan kepada responden yang bukan sampel penelitian. Setelah dilakukan uji coba instrumen, diketahui instrumen yang valid dan reliabel untuk variabel  $X_1$  terdiri dari 24 item,  $X_2$  sebanyak 28 item, dan  $Y$  sebanyak 28 item. Teknik analisis data yang digunakan adalah analisis statistik deskriptif untuk mendiskripsikan data dan statistik inferensial untuk pengujian hipotesis. Berdasarkan pengujian persyaratan analisis data variabel pembelajaran bidang studi Al Islam, variabel Kemuhammadiyahan dan variabel akhlak siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan, diketahui bahwa seluruh seluruh variabel berdistribusi normal sehingga dapat dilakukan pengujian linieritas. Dari pengujian linieritas, diketahui regresi antara variabel pembelajaran Al Islam dengan akhlak siswa SMA Muhammadiyah dan variabel pembelajaran Kemuhammadiyahan dengan akhlak siswa SMA Muhammadiyah juga linier pada tarap signifikansi  $\alpha = 0,05$ .

Temuan penelitian ini adalah: (1) Terdapat hubungan positif dan signifikan antara Pembelajaran Bidang Studi Al- Islam dengan Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan. Artinya semakin tinggi dan positif Pembelajaran Bidang Studi Al- Islam maka semakin tinggi dan positif pula Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan dengan memberikan sumbangsih yang efektif sebesar 13,20% (2) Terdapat hubungan positif dan signifikan antara Pembelajaran Bidang Studi Kemuhammadiyahan dengan Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan. Artinya semakin tinggi dan positif Pembelajaran Bidang Studi Kemuhammadiyahan maka semakin tinggi dan positif pula Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan dengan memberikan sumbangsih yang efektif sebesar 10,50% (3) Terdapat hubungan positif dan signifikan secara bersama-sama antara Pembelajaran Bidang Studi Al- Islam dan Pembelajaran Bidang Studi Kemuhammadiyahan dengan Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan. Artinya semakin tinggi dan positif Pembelajaran Bidang Studi Al- Islam dan Kemuhammadiyahan, maka semakin tinggi dan positif pula Akhlak Siswa SMA Muhammadiyah Kota Medan dengan memberikan sumbangsih efektif sebesar 17,10%.

## **ABSTRACTION**

Ibrahim, NIM 297 PTA 71, THE RELATION BETWEEN THE AL ISLAM AND KEMUHAMMADIYAHAN LEARNING TO THE STUDENTS'S MORAL OF MUHAMMADIYAH SENIOR HIGH SCHOOLS IN MEDAN, Post Graduate Thesis IAIN SU Medan, 2011.

This thesis aims to know the number of correlation between the Al Islam and Kemuhammadiyahan learning to the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan. The population of this thesis were all the 12'th students of four units of Muhammadiyah Senior High Schools in Medan amount to 199 people in school year 2010-2011. Using that students as subject of research in reasons of whom have been studying as long as two years . To decide the sample amount based on using formula of Krejcie Morgan tables, so that was found amount to 133 people.

Data collector use the questioner closed with the scale Likert. The questioner compiled by pursuant to variable indicator and then was consulted to The Research Consultant, and hereinafter was instrument testing to the student's which is not research responder. After instrument test and from calculation result known the valid instrument expressed for  $X_1$  variable consist of 24 item, for  $X_2$  variable amount to 28 item, and for Y variable amount to 28 item.

Analysis technique the data to have the use of the descriptive statistical analysis for explanation of data and statistical inferential for examination of hypothesis. Test the conditions analysis the variable data of the Al Islam subject learning, the variable data of the Kemuhammadiyah subject learning and the variable data of the student's moral, known that entire variable have normal distribution so that can be examine with the examination linier correlation. From result test the linier correlation, known the regression of variable the Al Islam subject learning with the variable of the student's moral is linier and the regression of variable the Kemuhammadiyah subject learning with the variable of the student's moral is also linier at significant value  $\alpha = 0,05$ .

The research was finding: (1) There are positive and significant relation of the Al Islam subject learning with the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan. It means that when the Al Islam subject learning have improved would have made the improvement of the students moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan with effective contribution statistically amount to 13,20%.(2) There are positive and significant relation of the Kemuhammadiyah subject learning with the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan. It means that when the Kemuhammadiyah subject learning have improved would have made the improvement of the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan with effective contribution statistically amount to 10,50%,(3) There are positive and significant relation of the both the Al Islam subject and the Kemuhammadiyah subject learning altogether with the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan. It means that the improvement of both would have made the improvement of the student's moral of Muhammadiyah senior high schools in Medan with effective contribution statistically amount to 17,10 %.

## الاختصار

ابراهيم ، ٧١PTA٢٩٧ ، علاقة تعليم الاسلام وتعليم مسائل جمعية المحمدية باخلاق طلاب المدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان . رسالة الماجستير بجامعة الاسلامية الحكومية سومطرى الشمالية ، ٢٠١١ .

وقصد هذا البحث لمعرفة علاقة تعليم الاسلام وتعليم مسائل جمعية المحمدية باخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان .

وعدد البحث هو كل طلاب من كانوا في المستوى الثالث من جميع اربع المدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان بالسنة الدراسية ٢٠١٠ - ٢٠١١ بالعدد ١٩٩ نفرًا . وعينة

البحث من الطلاب بتحديد من تعلموه عامين او من كانوا في المستوى الثالث . واما وعینة

البحث من الطلاب يؤخذ عن رموز Krecjcie morgan بالعدد ١٣٣ نفرا.

وادات المستخدمة لجمع المادة دفتر الاسئلة المغلفة بطريقة تحديد الموضوع المطلوب لبيان مدى توفيقه (scale Likert). ويرتب دفتر الاسئلة بنوعية العوامل ثم يختبر الى الطالب غير مهتمين هذا البحث. وبعد اختبار الاداة من تحصيل الحساب يعرف اداة البحث الصالح و المعترض لنوعية الاولى (x<sub>1</sub>) 24 اسئلة ولنوعية الثانية (x<sub>2</sub>) 28 اسئلة ولنوعية الثالثة (x<sub>3</sub>) 28 اسئلة.

وتستخدم طريقة تحليل البيانات بالاحصاء الوصفى لتصوير دفتر البيانات والاحصاء عن اختبار التنبؤات المؤقة. واختبار شرط نوعية التحليل البياناتى عن تعليم الاسلام و عن تعليم مسائل جمعية المحمدية و عن اخلاق طلاب يعرف كل نوعية مستخدمة محايده واستطاع اختبار Linear, ومن نتيجة الاختبار يعرف الاستواء بين نوعية تعليم الاسلام مع نوعية اخلاق طلاب Linear وبين نوعية تعليم مسائل جمعية المحمدية مع نوعية اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان Linear ايضا.

(1) توجد علاقة المؤشرة بين تعليم الاسلام مع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية اوتتحصيل هذا البحث ( الجمعية المحمدية في ميدان. اي ان كان على ان يحتسن ويرتفع تعليم الاسلام فيحتسن ويرتفع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان بتأثير نفعية 13,20 %). (2) توجد علاقة المؤشرة بين تعليم مسائل جمعية المحمدية مع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان. اي ان كان على ان يحتسن ويرتفع تعليم مسائل جمعية المحمدية فيحتسن ويرتفع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان بتأثير نفعية 10,50 %. (3) توجد علاقة المؤشرة بين تعليم الاسلام و تعليم مسائل جمعية المحمدية على السواء مع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان. اي ان كان على ان يحتسن ويرتفع تعليم الاسلام و تعليم مسائل جمعية المحمدية على السواء فيحتسن ويرتفع اخلاق طلاب بمدارس العالية العمومية لجمعية المحمدية في ميدان بتأثير نفعية 17,10 %